

基于GIS和最小势能原理的斜坡稳定性三维分析

王明华1, 李小强2, 白世伟3

(1. 武汉大学 环境与城市建设学院, 湖北 武汉 430073; 2. 深圳市工勘岩土工程有限公司, 广东 深圳 518026;
3. 中国科学院 武汉岩土力学研究所, 湖北 武汉 430071)

收稿日期 2004-3-8 修回日期 2004-5-12 网络版发布日期 2007-2-11 接受日期 2004-3-8

摘要 借助GIS的数据管理和空间分析功能, 提出了一个基于最小势能原理的斜坡稳定性三维计算方法。最小势能原理针对滑面和滑体进行系统分析, 从而避免了采用常规方法计算所需要的各种假设条件。从三维地质模型中提取滑体几何参数和物理力学参数, 可以很方便地计算任意形态滑面的滑坡稳定性系数, 三维与二维计算的结果比较证明了该方法的合理性和适用性。

关键词 [数值分析; 最小势能原理; 斜坡稳定性三维分析; 三维地质模型](#)

分类号

3D STABILITY ANALYSIS OF SLOPE BASED ON GIS AND PRINCIPLE OF MINIMUM POTENTIAL ENERGY

WANG Ming-hua1, LI Xiao-qiang2, BAI Shi-wei3

(1. School of Environment and Civil Engineering, Wuhan Institute of Technology, Wuhan 430073, China;
2. Shenzhen Gongkan Geotechnical Engineering Co., Ltd., Shenzhen 518026, China;
3. Institute of Rock and Soil Mechanics, Chinese Academy of Sciences, Wuhan 430071, China)

Abstract

Making the best of data management and spatial analysis of GIS, this paper puts forward a method for 3D stability calculation of slope based on the principle of minimum potential energy; of which the adaptation to systematic analysis of sliding surface and mass, assumptions in traditional methods are avoided in this one. Geometric and mechanical parameters, which can be easily acquired from 3D geoscience model, are absolutely necessary for stability index calculation of slope with various shapes. Its rationality and fitness are proved by comparison of 2D and 3D calculation results.

Key words [numerical analysis; principle of minimum potential energy; 3D stability analysis of slope; 3D geoscience model](#)

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(66KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)

Email Alert

- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中 包含 “数值分析; 最小势能原理; 斜坡稳定性三维分析; 三维地质模型” 的相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [王明华](#)
- [李小强](#)
- [白世伟](#)